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MDŽMDŽ
9. 3. 2024

od 15:00 do 18:00
Hrát bude buštěhradský rodák 

František Rys s Jiřím Rezkem a jejich hosté.
Těšit se můžete na stánky s mozaikou, 

šité výrobky a korálkové brože, 
chybět nebude ani patchwork.

Čeká vás opět občerstvení 
za lidové ceny.

Vstupné dobrovolné.

Těší se na vás " Věčně mladí "Těší se na vás " Věčně mladí "

VELKÝ SÁL ZÁMKU BUŠTĚHRADVELKÝ SÁL ZÁMKU BUŠTĚHRAD  
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VELKÝ SÁL ZÁMKU BUŠTĚHRADVELKÝ SÁL ZÁMKU BUŠTĚHRAD  
Usnesení ze zasedání zastUpitelstva města BUštěhradU č. 11/2023 
ze dne 20. 12. 2023
Zastupitelstvo na svém zasedání  
č. 11/2023 ze dne 20. 12. 2023 při-
jalo tato usnesení:
Schvaluje:
Usnesením č.  2  
Ověřovatele zápisu Evu Gallato-
vou a Magdu Kindlovou a jako za-
pisovatelku Dagmar Vavruškovou 
Novotnou
Usnesením č.  3   
Zápis ze zasedání č. 10/2023
Usnesením č.  4  
Program zasedání č. 11/2023

Usnesením č.  5  
Rozpočtové opatření č. 10/2023
Usnesením č.  6 
Rozpočet města Buštěhradu na rok 
2024, který je sestaven jako schod-
kový s příjmy ve výši 124 740 753 
Kč, výdaji ve výši 182 142 043 Kč 
a financováním ve výši 57 401 290 
Kč. Schodek rozpočtu ve výši  
57 401 290 Kč bude pokryt přebyt-
ky hospodaření z předchozích let, 
stejně jako splátky úvěru ve výši  
2 080 000 Kč

Za závazné ukazatele rozpočtu se po-
važují finanční vztahy ke zřízeným 
příspěvkovým organizacím a dá-
le souhrnné částky dle odvětvové-
ho členění rozpočtu (na paragrafy).
Finanční vztahy ke zřízeným pří-
spěvkovým organizacím jsou navr-
ženy v této výši:
Neinvestiční příspěvek ZŠ a MŠ Oty 
Pavla Buštěhrad 6 300 000 Kč.
Neinvestiční příspěvek ZUŠ Buště-
hrad 500 000 Kč.
Neinvestiční příspěvek DPS Buště-
hrad 1 890 000 Kč.

Milé čtenářky a čtenáři, drazí 
sousedé, dovolujeme si vám opět 
nabídnout střípky buštěhradského 
dění. Nebojte, Buštěhrad se neroz-
tříštil na kusy, není rozbitý. Tedy, 
až na těch pár nešťastných a noto-
ricky známých, bohužel také hlav-
ních ulic. Všichni víme, že samo 
se to nespraví. Ledaže v horizontu 
geologického období, jak by mohl 
dodat slavný rodák dr. Žebera, ale 
to už tady asi nebude ani Buště- 
hrad, ani lidé, odpadnou věčné dis-
kuze a nekonečná vysvětlování… 
Ovšem, byla by to škoda, protože 

tentokrát přinášíme jedno nadmí-
ru čtivé vysvětlení o tom, jak je to 
s tou Tyršovkou. Čtení napínavé jak 
detektivka s mnoha zápletkami, a to 
zápletkami přímo tragikomickými. 
První série se blíží ke konci, všech-
ny zajímá, jak to dopadne… Jaro 
je symbolem naděje, tak budeme 
na podzim optimisticky vyhlížet 
první povolení. Jedinou vesmírnou 
jistotou je prozatím skutečnost, že 
slunce se nezastaví. Ale, že by moh-
lo trochu zvolnit, napadlo lecko-
ho z nás, když jsme pozorovali, jak 
už v půlce února začíná vytahovat 

květiny z trávy i ze záhonů. Jsem 
zvědavý, jestli si příroda ze své jar-
ní nabídky vůbec něco nechala na 
březen. Zkuste zajít do buštěhrad-
ského klubu zahrádkářů, něco by 
o tom mohli vědět. Proti brzkému 
jaru stoprocentně neprotestují na-
ši fotbalisté, kteří v březnu vyběh-
nou na pažit do druhé půle sezóny. 
A kdyby zapršelo, můžete konečně 
uskutečnit dlouho odkládanou ná-
vštěvu Muzea Oty Pavla nebo pro-
číst zpravodaj od začátku do konce. 
Krásný březen přeje redakční rada!
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Usnesením č.  7 
Střednědobý rozpočtový výhled na 
roky 2024–2026. Předložený návrh 
rozpočtového výhledu byl zveřej-
něn na úřední desce města dle plat-
né legislativy
Usnesením č.  8 
Pověření starostky města k provede-
ní nutných rozpočtových opatření ke 
konci roku 2023 dle platné legislativy
Usnesením č.  9 
Výše příspěvku na úpravu zevnějš-
ku (ošatného) zastupitelům prová-
dějícím slavnostní obřady a matri-
kářce na r. 2024
Usnesením č.  10 
Novou výši odměny neuvolněným 
zastupitelům od roku 2024
Usnesením č.  11a) 
Částku 2 000 Kč ročně pro členy 
výborů
Usnesením č.  11b) 
Částku 4000 Kč ročně pro členy vý-
borů, kteří pracují ve dvou výborech
Usnesením č.  11c)–g) 
pro ty členy výborů, kteří nepracova-
li ve výborech celý rok 2023 
Usnesením č.  12 
Výběr dodavatele pro zakázku: „Po-
řízení kompostérů a nádob na tří-
děný odpad pro město Buštěhrad“ 
od společnosti MEVA-TEC s. r. o., 
IČO: 627 42 051 za nabídkovou ce-
nu 1 284 800 Kč bez DPH

Usnesením č.  13 
Výběr dodavatele pro zakázku: „Do-
vybavení sběrných míst ve městě  
Buštěhradě“ od společnosti MEVA-
-TEC s. r. o., IČO: 627 42 051 za na-
bídkovou cenu 629 200 Kč bez DPH
Usnesením č.  14 
Přesun mezi položkami v přidělené 
dotaci pro rok 2023 pro spolek Buš-
těhradské Šťabajzny z položky Kos-
týmy ve výši 5 000 Kč na položku 
Výlet na Moravu
Usnesením č. 15 
Nájemní smlouvu pro byt č. 2 v bu-
dově parc. č. 1178, budova č. p. 271, 
Kladenská ulice, byt č. 2 o výmě-
ře 42,51 m2 za cenu nájmu 2 678 
Kč měsíčně + náklady na služby  
2 390 Kč měsíčně, nájem se schva-
luje do 31. 12. 2024
Usnesením č. 16 
Smlouvu o smlouvě budoucí na rea-
lizaci přeložky distribučního zaříze-
ní vysokého napětí určeného k do-
dávce elektrické energie mezi ČEZ 
Distribuce, a. s., a městem Buště- 
hrad – Tyršova ulice, parc. č. 1318/4
Usnesením č. 17 
Smlouvu o realizaci překládky sí-
tě elektronických komunikací me-
zi městem Buštěhrad a společnos-
tí CETIN, a. s., číslo smlouvy VPI/
PH/2023/078
Usnesením č. 18 
Prodej pozemků parc. č. 1078/2 

a 1078/3 o výměře 41 m2 za celko-
vou cenu 103 000 Kč
Usnesením č. 19 
Dodavatele požárního přívěsu pro 
hašení, společnost ZHT Group  
s. r. o., IČO: 277 62 262, za nabídko-
vou cenu 754 500 Kč bez DPH, do 
31. 3. 2024
Usnesením č.  20 
Pořízení software Informační sys-
tém Městské policie Buštěhrad od 
společnosti VERA, spol. s r.o., IČO: 
625 87 978, za nabídkovou cenu cel-
kem 75 270 Kč bez DPH
Usnesením č. 21 
Přijetí poskytnuté dotace 
č. 22_024/0001070 z Operačního 
programu Životní prostředí 2021–
2027 na realizaci projektu „Poříze-
ní kompostérů a nádob na tříděný 
odpad pro město Buštěhrad“
Usnesením č. 22 
Žádost o přesun mezi položkami 
v přidělené dotaci – Junák – český 
Skaut – Středisko Stráž Lidic Buš-
těhrad. Z částky 15 000 Kč v polož-
ce Údržba a opravy bude přesunuta 
částka 3 000 Kč do položky Výpra-
vy, exkurze a cestování, částka 4 000 
Kč do položky Vybavení pro výpravy 
a tábor. V položce Údržba a opravy 
zůstane částka 8 000 Kč, v položkách 
Výpravy, exkurze, cestování bude 
částka 8 000 Kč a Vybavení pro vý-
pravy a tábor bude částka 42 000 Kč

Usnesení ze zasedání zastUpitelstva města BUštěhradU č. 01/2024  
ze dne 24. 01. 2024
Zastupitelstvo města Buštěhradu 
na svém zasedání č. 01/2024 ze dne 
24. 01. 2024 přijalo tato usnesení:
Schvaluje:
Usnesením č. 2 
Ověřovatele zápisu p. Dušana Ma-
couna a p. Jiřího Schwarze, a  ja-
ko zapisovatelku schvaluje p. Janu 
Zemanovou

Usnesením č. 3 
Schvaluje odložení projednání bo-
du č. 3
Usnesením č. 4 
Doplněný program zasedání  
č. 01/2024
Usnesením č. 5 
Výběr dodavatele na akci „Opra-
vy sociálního zařízení budovy ZŠ – 

stará budova, Tyršova, Buštěhrad“, 
a to nabídku firmy Salamánek Stav-
by, s. r. o., nabídková cena 2 895 919 
Kč bez DPH
Usnesením č. 6 
Schvaluje Dohodu o narovnání me-
zi městem Buštěhrad, projektanty 
přístavby MŠ Buštěhrad a ČSOB 
Pojišťovnou, a. s., členem holdingu 
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ČSOB. Předmětem Dohody je záva-
zek ČSOB Pojišťovny, a. s., uhradit 
městu Buštěhrad prostřednictvím 
pojistného plnění projektantům  
2 000 000 Kč. Město Buštěhrad se za-
vazuje vzít zpět žalobu, pokud bude 
částka zaplacena
Usnesením č. 7 
Vyvěšení záměru na pronájem čás-
ti pozemku pozemku parc. č. 1632,  
k. ú. Buštěhrad, o výměře cca 180 m2
Usnesením č. 8 
Vyvěšení záměru na pronájem parc. 
č. 376, k. ú. Buštěhrad, o výměře 
cca 34 m2
Usnesením č. 9 
Odkup služebního vozidla Škoda 
Octavia Combi od obce Koleč za na-
bídkovou cenu 200 000 Kč
Usnesením č. 10 
Schvaluje pronájem hrobového mís-
ta A-6/K1 (jednohrobka) na pohře-
bišti Buštěhrad
Usnesením č. 11 
Prodej hrobového zařízení na hro-
bovém místě A-1-6/K1 (jednohrob-
ka) na pohřebišti Buštěhrad za část-
ku 20 000 Kč
Usnesením č. 12 
Revokuje část usnesení č. 11 ze zase-
dání MěZ ze dne 20. 12. 2023 a nově 

schvaluje výši odměny pro p. Ivonu 
Kasalickou
Usnesením č. 13 
Podání žádosti o dotaci z Programu 
2024 pro poskytování dotací na ob-
novu památek z rozpočtu Středočes-
kého kraje ze Středočeského fondu 
kultury a obnovy památek na ak-
ci „Rekonstrukce kapličky sv. An-
ny, Buštěhrad“, a současně schvalu-
je nutnou spoluúčast města ve výši 
40 % dle podmínek dotace
Usnesením č. 14 
Smlouvu o vkladu, pachtu a provo-
zování vodárenské infrastruktury 
– kanalizace mezi městem Buště- 
hrad, Středočeskými vodárnami  
a. s., a Vodárnami Kladno-Mělník, 
a. s. (kanalizace v majetku města 
v lokalitách Břízová – stoka B3 a B5, 
Luční a Polní – stoka A-1-3 a A-1-4
Usnesením č. 15 
Smlouvu o vkladu, pachtu a pro-
vozování vodárenské infrastruk-
tury – vodovod mezi městem Buš-
těhrad, Středočeskými vodárnami, 
a. s., a  Vodárnami Kladno-Měl-
ník, a. s. (vodovodní řad V1 a V2 
– Bouchalka)
Usnesením č. 16 
Nové složení Bezpečnostního a do-

pravního výboru, který bude nadá-
le pracovat jako pětičlenný 
Usnesením č. 17 
Plán práce Kontrolního výboru na 
rok 2024
Usnesením č. 19a) 
Vyvěšení záměru na prodej části po-
zemku parc. č. 167, k. ú. Buštěhrad
Usnesením č. 20 
Obsazení volného bytu č. 39 v DPS 
Buštěhrad
Usnesením č. 21a) a 21b) 
Zařazení dvou žadatelů do regist-
ru čekatelů na byt v DPS Buštěhrad 

Zamítá:
Usnesením č. 19b) 
Vyvěšení záměru na prodej části po-
zemku parc. č. 60/4, k. ú. Buštěhrad

Bere na vědomí:
Bod č. 18 
Informaci předsedkyně Kontrolního 
výboru o provedené kontrole usne-
sení ze zasedání č. 7-9/2023
Bod č. 22 
Informaci o rozpočtovém opatření 
č. 11/2023

anaBáze kolem tyršovky

Nedávno jsem četla článek o tom, 
jak někde plánovali opravu silnice, 
a co všechno jim tu zdánlivě jed-
noduchou opravu zkomplikovalo. 
A o tom, jak například v Holandsku 
mají ty procesy nastavené úplně ji-
nak, takže taková oprava je rychlá 
a nekomplikovaná. Říkám si, že by 
stálo za to sepsat něco podobného na 
téma revitalizace Tyršovky, protože 
to je akce, kterou chystáme už něko-
lik let, a mnozí občané se diví, proč 
to trvá tak dlouho. Tedy, to bylo tak:

Jedna z prvních diskutovaných 
věcí poté, co jsem se stala starost-

kou, byly chodníky v Tyršovce. Slá-
va, máme tady po předchozím za-
stupitelstvu hotový projekt, takže to 
vyřešíme rychle! Počáteční nadšení 
opadá poté, co zjišťujeme, že projekt 
není dobře udělaný, především ne-
zohledňuje požadavky SFDI (Státní 
fond dopravní infrastruktury, který 
na tyto projekty dává dotace – chod-
níky musejí být všude normově širo-
ké 1,5 m, bezbariérové, mít všechny 
ty čudlíky a vodicí linie pro hendike-
pované osoby…), takže je na vyho-
zení. Dobrá, v roce 2017 zadáváme 
novou studii a projekt. Když už, udě-

láme to pořádně, předěláme i prostor 
u školy, u pivovarských sklepů, a kři-
žovatku s Vrapickou, aby se chod-
níky vešly všude a nebylo to jenom 
nějaké látání, ale vyřešily se všech-
ny problémy jednou provždy, získali 
jsme kvalitní veřejný prostor, dosta-
tek parkovacích míst, a z Tyršovky 
byla krásná městská třída.

Studii projednáváme s občany, 
uspořádáme několik procházek. 
Dost lidí přijde, řeknou si k tomu 
svoje, architekt vše zapracuje do stu-
die a poté se projektanti vrhnou na 
projekt pro územní řízení. Musí se 



6 Č Í S L O  3

navrhnout také nová dešťová kana-
lizace a veřejné osvětlení. Vše zatím 
běží hladce, takže se začnou shá-
nět vyjadřovačky správců sítí, aby se 
co nejdříve mohla podat na Staveb-
ní úřad žádost o územní povolení. 
U školy, kde situace vyžaduje zajiš-
tění zvýšené bezpečnosti, máme vy-
myšlené zpomalovací prvky – celou 
vyvýšenou křižovatku. O tu proběh-
ne tuhý boj s KSÚS (Krajská správa 
a údržba silnic), pro kterou to zna-
mená komplikaci při zimní údržbě, 
ale protože je to u školy, nakonec to 
vybojujeme. Dále bychom chtěli se-
mafor, retardéry i na jiných místech 
než u školy, nebo na začátku obce ně-
jaké brány omezující vjezd kamionů 
– nic z toho ale už neprojde. KSÚS 
je v tomto naprosto nekompromisní 
a neprůstřelná, na komunikaci III. 
třídy toto nepovoluje (velmi veselé 
mi přijdou výkřiky na sociálních sí-

tích typu: „Tak je donuťte!“ Takhle 
to bohužel nefunguje). Bohužel také 
musíme ustoupit ze záměru vysázet 
v Tyršovce souvislé stromořadí. Na-
chází se tam totiž tolik sítí, které ma-
jí svá ochranná pásma, že v někte-
rých úsecích nelze sázet nic. Přesto 
se najdou partie, kam se nové stro-
my vejdou, hlavně v západní části. 

Dále je zde háček – více než pa-
desát různých majitelů dotčených 
pozemků, jejichž části jim přeču-
hují za ploty zahrádek do prosto-
ru, kde je nebo by v budoucnu měl 
být chodník. Je potřeba, aby všichni 
podepsali souhlas se stavbou na je-
jich pozemcích. Vyřizovat souhlasy 
v takovém rozsahu tu nemá obdoby 
(u Kladenské, která se mezitím také 
začala projektovat, musíme takových 
souhlasů sehnat asi jen pět). S vědo-
mím toho, že starostka snad vše vy-
jedná snadněji než pracovník pro-

jekční firmy, pouštím se odhodlaně 
do obcházení všech dotčených ma-
jitelů. Se všemi to proberu, vyslech-
nu si mnohé otázky a stesky. Většina 
mi souhlas podepíše, někdy s něja-
kým požadavkem, který lze zapra-
covat, někdy s nápadem, který mu-
sím diplomaticky odmítnout. Pan 
A: ano, necháme vám před domem 
tu kamennou dlažbu, když to máte 
tak hezky udělané. Paní B: obávám 
se, že parkovací místo, ze kterého by 
se vyjíždělo doprostřed křižovatky, 
nám neschválí dopraváci. Evident-
ně na úřad nabroušená paní C s no-
vým chodníkem nesouhlasí a chce 
tam nechat ten starý beton. Dobrá, 
vyhneme se mu, jen přemítám, jestli 
si to nerozmyslí, až všude okolo bu-
de krásná nová dlažba. Ale pak už si 
to bude muset zaplatit sama, takže 
bude asi nabroušená ještě víc. Pan Y 
nesouhlasí s tím, aby před jeho okny 
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vůbec vedl chodník. Smířím se tedy 
s tím, že v tomto úseku bude chodník 
naproti a projektant projekt upraví. 
Pan E bojuje za tři nepříliš vitální 
stromy, které kdysi sázel jeho tatí-
nek, bohužel na obecním. Náladu 
mi spraví vietnamský majitel krám-
ku, který je velmi milý, vše podepíše 
a prohlásí: „Já musím říct – šéchno 
z města – áno!“ Také mě potěší pan 
A, který mi ukáže svoji krásnou ja-
ponskou zahradu s jezírkem a kap-
ry, jakou bych v našich zeměpisných 
šířkách nečekala.

Poté, co se mi podaří přesvědčit 
k podpisu nejtvrdohlavějšího sedlá-
ka ve vsi, aniž bych mu za to musela 
zatančit (díky, pane F!), mám eufo-
rický pocit, že souhlasy již brzy bu-
du mít po kupě a bude se moci podat 
žádost o územní povolení. Vidle mi 
do toho hodí pan X, který nesouhla-
sí s ukrojením cca 30 cm své zídky 
ve prospěch chodníku. Dobrá, pro-

jektant předělá návrh a posune osu 
komunikace. Pak je tu pan H, který 
tu sice nebydlí, ale má docela složité 
pozemkové požadavky (výměna růz-
ných nudliček pozemků v majetku 
města, Kraje a pana H). Nechám na 
projektantovi, ať to s ním domluví 
a zapracuje, a soustředím se na ro-
dinu D, která zde také nežije, zato 
tu má rozsáhlé majetky, o něž se ne-
stará. Rodina D dělá půl roku mrt-
vého brouka a pak si vzpomene, že 
by vlastně v budoucnu chtěli na své 
parcele stavět, takže si naporoučí, jak 
má vypadat chodník a vjezd a kde 
nemá být lampa. Projektant vše za-
pracuje. Právník rodiny D vyžadu-
je smlouvu o právu provést stavbu, 
přestože v této fázi není potřeba. Na-
še právnička s ním sáhodlouze jed-
ná a ladí smlouvu. Jejich debaty tr-
vají několik měsíců. Když je vše před 
podpisem, právník rodiny D kon-
statuje, že si to majitelé rozmysleli 

a souhlas nám nedají, takže veške-
rou práci můžeme zahodit. Projek-
tant tedy opět upraví projekt – po-
zemkům rodiny D se vyhne, naštěstí 
to lze, protože hlavní chodník je na-
proti. V budoucnu zde tedy zůstane 
bahnitý neupravený pruh země… 
Mezitím pan Y prodal dům a nový 
majitel pan E chodník naopak chce. 
Projektant tedy projekt znovu upra-
ví. Když si už myslím, že jsme z toho 
venku, nečekaně si zavydírá pan H, 
protože prohlásí, že nám souhlas po-
depíše, teprve až mu zařídíme výmě-
nu těch nudliček pozemků s Krajem, 
a bude to mít převedené do majet-
ku, což je proces na mnoho měsíců. 
Navíc projektantovi napíše sprostý 
dopis, kde si stěžuje, že nezapracoval 
jeho požadavky. Protože už opravdu 
urgentně potřebujeme podat žádost 
o UP a SP, vytečou mi nervy a do-
mluvím se s projektantem, ať pro-
jekt znovu upraví, aby se pozemkům 
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pana H úplně vyhnul, což se nako-
nec podaří, i když za cenu značné-
ho harakiri a opětovného posunu-
tí osy komunikace. Souhlas pana H 
tedy již nepotřebujeme. Pan H mi 
pak dotčeně volá, že jsem na něj oš-
klivá, když on se při tom chtěl sluš-
ně domluvit. Když už máme všech-
ny souhlasy pohromadě, zjistí se, že 
mezi Sluneční a Okružní vede vyso-
ké napětí, do jehož ochranného pás-
ma nesmí chodník zasahovat. Pro-
jektant navrhuje tuto část chodníku 
pro urychlení vypustit. Protože ale 
tenhle úsek je naprosto zásadní, na-
stává vyjednávání s ČEZ o přeložce 
vedení, kterou nakonec se skřípěním 
zubů zastupitelstvo schválí – vyjde 
nás to v budoucnu cca na 2 miliony. 

Zároveň projektant dodělává 
podrobnější návrh prostoru před 
základní školou, který čekají velké 
změny. Když už to má skoro hoto-
vé, vzpomenou si zastupitelé, že by 
projekt ještě chtěli celý zrevidovat, 
aby zapadal do naší koncepce opat-
ření proti změnám klimatu, a že se 
chtějí ještě zamyslet nad tím, jestli 
je opravdu potřeba pokácet ty staré 
a většinou opelichané smrky. Takže 
proběhne další debata na téma, zda 
tam máme dost zeleně, zasakování 
dešťovky, a opatření proti vedru a su-
chu. Změny, na kterých se dohodne-
me, projektant opět zapracuje, smr-
ky výhledově padnou, protože jejich 
existence není slučitelná se životem, 
tedy… s návrhem. Vyvýšené plochy 
před školou by se měly odbagrovat 
a vznikne příjemné náměstíčko se 
stromy, posezením vedle krámku 
a vodním prvkem, které by mělo po-
hodlně pojmout stovky dětí i rodi-
čů, které tam denně proudí, aniž by 
při tom padali do silnice.

Sláva, píše se březen 2024 a pro-
jektant může podat žádost o územní 
a stavební povolení, když si před tím 
znovu sežene všechny vyjadřovačky 
správců sítí, protože ty původní jsou 
už dávno prošlé. Zároveň bude po-

třeba hotový projekt ještě konzulto-
vat se SFDI a jejich připomínky tam 
zapracovat.

Průběžně se mi ozývají někteří 
občané, nebo nás tepou na sociálních 
sítích, jak to, že nám to trvá tak dlou-
ho, co na tom úřadě děláme, že přece 
snad není takový problém udělat pár 
chodníků, a že kašleme na bezpečnost 
jejich dětí. Spekulují, jestli za zdržení 
může neschopný projektant, laxní sta-
rostka nebo jiný šlendrián. Posměšky 
na téma revitalizace Tyršovky už se 
stávají téměř místním folklorem. Při-
bývají lidé, kteří se sem přistěhovali te-
prve nedávno a neznají souvislosti, a ti 
s údivem objevují Ameriku, že někde 
v Tyršovce chybí chodník, a rozhoř-
čeně vyžadují okamžitě jej vybudovat. 
Starousedlíci kontrují: jste tu pár mě-
síců a hned byste chtěli chodník! My 
na něj čekáme už 50 let! 

Mezitím probíhají jednání s ČEZ 
o položení drátů do země, s vodár-
nami o  opravě vodovodního řa-
du, který je starý odhadem 80 let, 
a s Krajem, neboť potřebujeme, aby 
si zároveň s námi Kraj opravil po-
vrch komunikace (chodníky jsou na-
še, ale komunikace Kraje). Kraj jsme 
konečně dostali k jednacímu stolu 
a dozvídáme se, že akci budeme sou-
těžit společně, my si požádáme o do-
taci na naši část a oni o jinou dota-
ci na své vozovky. Samozřejmě ani 
u jedné dotace není jisté, že vyjde. 
Jsme na ní ale zcela závislí, proto-
že to bude stavba za několik desítek 
milionů. ČEZ si mezitím dává dráty 
do země, takže máme dobrý pocit, 
že se začalo dělat aspoň něco, i když 
někteří občané si začnou okamžitě 
stěžovat, že jsou chodníky rozkopa-
né, všude je bahno a děti se nedosta-
nou do školy. Přemítám, co budou 
dělat, až začne revitalizace Tyršovky 
naostro, takže se bude muset udělat 
celková dopravní uzavírka, a oprav-
du nevím, kudy pak bude jezdit a kde 
stavět školní autobus. Protože si ČEZ 
dal dráty do země, zmizely betono-

vé sloupy, na kterých jsme měli naše 
veřejné osvětlení. Je tedy nutno vy-
mačkat z rozpočtu ještě trochu peněz 
a vybudovat v předstihu nové veřej-
né osvětlení, abychom neriskovali, 
že příštích několik let bude Tyršov-
ka potmě, i když pak lampy bude-
me ještě muset nejspíš posunout do 
finální polohy.

Od vodáren se dozvídáme, že až 
budeme vědět, kdy začneme, ať řek-
neme a oni nejdřív začnou opravovat 
vodovod, aby se to nerozkopávalo na-
dvakrát. A to nemluvím o vodovod-
ních přípojkách, většinou ještě olově-
ných, které si lidé při tom také budou 
muset udělat nově, aby se později ne-
kopalo do hotového. 

Sedíme u stolu se zástupci KSÚS, 
vymýšlíme, jak akci rozdělit na eta-
py, abychom dopravně město úplně 
neparalyzovali, a všichni zúčastnění 
pokyvují hlavami, že to bude masakr, 
a tváří se jako před skokem do ledové 
vody. Žádost o dotaci a výběrové říze-
ní na dodavatele jsou při tom teprve 
před námi. V jakém duševním stavu 
je pan projektant, netuším.

Po těchto zkušenostech velmi 
dobře chápu, proč obce komplexní 
revitalizace tohoto typu dělají jen 
velmi sporadicky. A budu doufat, 
že to pochopíte i vy, a ještě chvilku 
vydržíte, věřím totiž, že letos už se 
nám podaří podat žádost o dotaci, 
a pokud uspějeme, v příštím roce už 
se konečně začne něco dít. 

Jistě, mohli jsme někde „jenom“ 
udělat kus chodníku, a netrvalo by 
to tak dlouho. Ale udělat Tyršovku 
celou a pořádně stojí za to, i když si 
na to počkáme déle a naše děti mož-
ná mezitím vychodí školu (moje už ji 
vychodily). My to ale přece neděláme 
jen pro sebe, ale i pro budoucnost.

DJ

P. S.: Písmena označující oso-
by jsou smyšlená a zcela náhodná 
a nekorespondují s jejich skutečný-
mi jmény.



9B Ř E Z E N  2 0 2 4

pozor (nejen) na křižovatky!
Městská policie, která dosud 

fungovala v preventivním, infor-
mačním režimu s cílem domlou-
vat, upozorňovat a vysvětlovat se, 
jak již bylo avizováno, pomalu za-
čne soustředit na méně populární, 
nicméně dopravně-výchovně vel-
mi důležité aktivity. Především jde 
o chování řidičů v křižovatkách 
a parkování v místech, kde je to 
nejen nežádoucí, ale i nebezpečné. 
Troufám si tvrdit, že aktivita stráž-
níků významně změnila k lepšímu 
podmínky u školy v Tyršově ulici 
– tímto také předávám jejich po-
děkování všem ohleduplným ři-
dičům, kteří svou jízdou přispěli 
a přispívají ke zlepšení dopravní 
situace, která i nadále zůstává jed-
nou z priorit práce strážníků. Zlep-
šení je dáno i tím, že většina z nás 
si po rozumné domluvě a vysvět-
lení uvědomí, že nemusí parkovat 
přímo u školy, vysazovat svoje děti  
na přechodu nebo blokovat parko-
vací místa ostatním. Pochopitelně 
se stále najde pár nabubřelých jed-
notlivců, jimž velikost ega nedo-
volí byť o píď ustoupit z osobního 
komfortu a připustit, že by člověk 
mohl brát ohled na druhé. Těm-
to bych rád vzkázal, že v zákoně 
361/2000 Sb. o provozu na pozem-
ních komunikacích došlo k zásad-
ním změnám, a to zejména v roz-
sahu a způsobu řešení přestupků, 
kdy u některých již zákon neumož-
ňuje řešení domluvou a v podsta-
tě jde už jen o výši pokuty. Napří-

klad „Řidič nesmí zastavit a stát na 
křižovatce a ve vzdálenosti kratší 
než 5 m před hranicí křižovatky 
a 5 m za ní,“ prostě se nesmí par-
kovat 5 m před ohybem křižovat-
ky a 5 m za ním. V tomto přípa-
dě nelze udělit domluvu a pokuta 
začíná na 2500 Kč. Strážníkům 
se v oblasti dopravy také rozšíři-
ly pravomoci. Stojí za připomenu-
tí, že pro každého občana, s nímž 
strážník zahájí jakékoliv jednání, 
vyplývají určité povinnosti s tím-
to jednáním spojené, jako je před-
ložení dokladů a respektování vý-
zev strážníků. Pochopitelně občan, 
ani strážník (například s arogantní 
nebo agresivní osobou) nemusí mít 
vůli danou situaci řešit na místě, 
pak se vše postupuje na obec s roz-
šířenou působností (u nás Kladno), 
samozřejmě s příslušnými zázna-
my z osobních kamer, jimiž jsou 
naši strážníci vybaveni. Od břez-
na tedy začnou strážníci postupně 
řešit dopravu mimo jiné i formou 
výzev pro nepřítomného pachatele 
přestupku (výzva umístěná za stě-
rač vozidla), kterou následně bude 
možno projednat osobně na slu-
žebně městské policie během sta-
novených úředních hodin (pondělí 
8–11, středa 14–17). Vedle nebez-
pečného parkování v křižovatkách, 
které vnímáme jako prioritu, jsou 
tu prohřešky, na něž se zaměříme 
v budoucnu a na něž bychom rá-
di upozornili s předstihem – par-

kování v zeleni… Téma stejně tak 
důležité jako obtížné. Bez nasta-
vení pravidel a související diskuze 
se určitě neobejdeme, ale již nyní 
lze poukázat na určitá místa, kte-
rá budou v centru pozornosti jako 
chodníky v podstatě kdekoliv, ne-
bo zeleň v rámci vycházkové zóny 
u horního rybníka, kde opravdu 
parkoviště nechceme.

PJ

foto Městská policie 

Parkování v křižovatce a v protisměru

Parkování v křižovatce Parkování v zeleni

Parkování na chodníku v Revoluční
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A K T UA L I T Y

S P O L EČ E N S K Á  K R O N I K A

V DPS Buštěhrad se od dubna 
2024 uvolní byt pro jednu osobu. 
Byt je určen pro buštěhradské se-
niorské občany (trvalý pobyt Buš-
těhrad), kteří mají z důvodu věku 
sníženou soběstačnost a potřebu-

jí v některých úkonech dopomoc,  
ale nevyžadují 24hodinovou péči. 
Pro více informací volejte na tel.:  
312 250 280 nebo 724 881 210. 

Klára Míšková
DPS Buštěhrad

BUštěhrad má nového terénního pracovníka

Máte vy, nebo vaši blízcí pro-
blémy s dluhy a potřebovali bys-
te se poradit? 

 
Představujeme vám Petra Řehoře. 

Petr Řehoř pracuje jako dluhový 
poradce a terénní pracovník pro or-
ganizaci Člověk v tísni na Kladensku.  

V oblasti dluhového poradenství 
nabízí pomocnou ruku ve zmapo-
vání pohledávek, v orientaci a obra-
nou v soudním či exekučním říze-
ní. Poskytuje podporu při jednání 

s věřiteli, exekutory či insolvenčními 
správci. Zaměřuje se na zastavování 
nezákonných exekucí a sepisování 
smírů s věřiteli. Může nabídnout se-
psání a podání insolvenčního návr-
hu a jeho monitorování po celou do-
bu oddlužení, včetně přípravy všech 
podkladů.

Službu dluhového poradenství 
mohou využít všechny osoby bez 
omezení věku, kteří se dostali do 
problémů s dluhy a svoji situaci ne-
umí nebo nemohou sami řešit. 

V rámci terénní práce pomáhá Pe-
tr Řehoř svým klientům především 
s hledáním zaměstnání a bydlení 
nebo s vyřízením žádostí o sociál-
ní dávky či osobní doklady. Posky-
tuje poradenství a případný dopro-
vod při návštěvě státních úřadů či 
jiných zařízení, kde klient potřebu-
je podporu. 

Nabídka terénního programu je 
určena lidem nad 15 let, kteří se na-
chází v obtížné životní situaci, která 
je ohrožuje vyloučením nebo je vy-
lučuje z běžné společnosti.

Veškeré služby jsou poskyto-
vány zdarma.

S Petrem Řehořem se můžete po-
tkat vždy po předchozí domluvě: 
•  v kladenské kanceláři (Kročehlav-
ská 1311, Kladno)
• v prostorách Informačního cen-
tra v  Buštěhradě (Revoluční 1, 
Buštěhrad). 

Petr Řehoř: 
Po–pá 8:00–16:30
Tel.: 605 543 409
petr.rehor@clovekvtisni.cz

Dne 2. března už to bude 5 let od chvíle, kdy nás navždy opustila  Marie Dušková. 
Zavzpomínejte spolu se mnou, kdo jste ji znali.

manžel Miroslav Dušek s dětmi a jejich rodinami
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K R O N I K Á Ř  P Í Š E

„pokračování“ k mémU článkU o BUštěhradských medailích

Než jsem si dovolil otisknout 
vyobrazení medailí (ze Soupisu  
regionálií…), požádal jsem vydava-
tele o souhlas. Ten jsem dostal, ale 
vyvolal zájem oslovených numisma-
tiků, od kterých jsem získal vyob-
razení dalších buštěhradských nu-

mismatických zajímavostí, o něž se 
s vámi rád podělím. Netušil jsem, že 
sem patří třeba i psí a jiné známky. 
Z těch jsem se dozvěděl o přídělovém 
systému používaném u zaměstnan-
ců zdejšího pivovaru nebo Buštěh-
radské dráhy.                                                          

Zároveň chci tímto poděkovat Ja-
nu Maškulíkovi, který jako první 
reagoval na moji výzvu a stane se 
mi tak zdrojem dalších historických 
informací.

                                                                                        JP      
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výstava oBrazů a skic ladislava nováka

Od 21. února jsou v zámecké 
galerii v 1. patře buštěhradského 
zámku vystaveny obrazy a skici 
kladenského rodáka, akademic-
kého sochaře Ladislava Nováka. 
Sochy, které vytvořil, jsou k vidě-
ní v mnoha městech České repub-
liky. Jsou to figurální monumenty 
vhodně doplňující poslání budov 
a  intravilán parků a náměstí. Ve 
výstavní síni jsou k vidění obrazy 
zobrazující Kladno od let třicátých 
až do let sedmdesátých. Divák mů-
že vidět naturalisticky zobrazený  
kladenský život v minulém století. 
Je pozoruhodné, že při vší drama-
tičnosti působí temné obrazy pozi-
tivně.  Buštěhradský kronikář pan 
Jaroslav Pergl na vernisáži zasvě-
ceně vyprávěl o mnoha peripeti-
ích umělcova života. Třeba jak uří-
zl hotové bronzové soše Klementa 
Gottwalda hlavu. 

                                                                                                                                                      
                    LZ

KU LT U R N Í  A KC E  N A  M Ě S Í C  B Ř E Z E N

6. 3. od 19:00
 ▶ PÍSNIČKÁŘI – Pavel Mucha  
& Šunďák 
Art Club AktOFFka,  
Oty Pavla 246 

9. 3. 14:00–16:00
 ▶ Workshop – Plstění ovčí vlny  
a výroba šperků pro ženy i děti 
PROSTOR 56, Palackého 56 

9. 3. 15:00–18:00
 ▶ MDŽ na zámku   
Sál zámku Buštěhrad 

I letos vás naši Věčně mla-
dí senioři zvou na oslavu 
Mezinárodního dne všech žen! 

9. 3. od 20:00
 ▶ Reprezentační ples města 
Buštěhradu 
Sokolovna Buštěhrad 
Těšit se můžete na předtančení 
v podání Karolíny Štechmilerové 
a Karla Kratiny, na vystoupe-
ní Buštěhradských Šťabajzen i na 
bohatou tombolu! 
 

 Z OKOLÍ: 

19. 3. 17:00–18:30
 ▶ Kateřina Lukaničová: Sociální 
sítě – Instagram, Facebook, 
Twitter, YouTube, TikTok 
Klubovna hasičské zbrojnice  
Zákolany 

23. 3. od 20:00
 ▶ Šťabál – vystoupení 
Buťehradských Šťabajzen 
KD Hřebeč 

KU LT U R A

Začátek vernisáže, foto Luděk Zámyslický
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PŘEMYSLOVCI
POMÁHAJÍ

V Z D Ě L Á V A C Í  P R O J E K T  O B E C N Ě  P R O S P Ě Š N É  S P O L E Č N O S T I  P R E M Y S L O V C I . C Z  

Chcete se dozvědět více o světě sociálních sítí, jako jsou Instagram, 
Facebook, Twitter, YouTube nebo třeba TikTok? Poskytneme vám základní 
přehled o tom, co tyto platformy jsou, jak fungují, a prozkoumáme jejich 
společenský dopad a důležitost. Důraz bude kladen na pochopení bezpeč-
nosti a ochrany soukromí na těchto sítích. Kurz je určen nejen pro ty, kteří 
chtějí sociální sítě aktivně využívat, ale i pro ty, kteří si přejí získat jasný pře-
hled o tom, proč jsou sociální sítě populární a jaký mají vliv na společnost. 
Cílem je poskytnout účastníkům dostatek informací, aby mohli pochopit 
tento fenomén a případně se rozhodnout, zda a jak je využívat.

Kateřina Lukaničová vystudovala mediální studia se zaměřením na žurnalistiku v Praze 
a Paříži. Po dokončení studií nastoupila do oddělení dramaturgie v České televizi. Po ně-
kolika letech změnila zaměření a zhruba 7 let se věnovala práci v marketingu. Přitom také 
jako pedagogický dobrovolník vyučovala na základních a středních školách po celé ČR, 
ale i v Indii a na Filipínách. V současné době již třetím rokem lektoruje kurzy mediální 
gramotnosti pro dospělé v organizaci Transitions.

Úterý ��. března ����       ��:��
Klubovna hasičské zbrojnice,  Zákolany 114         vstup zdarma

Sociální sítě: 
Instagram, Facebook, Twitter, YouTube, TikTok

Kateřina Lukaničová

Evropská unie
Evropský sociální fond
Operační program Zaměstnanost

PŘEMYSLOVCI
POMÁHAJÍ
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Spisovatelka Emma Pecháčková učí děti čín-
ské znaky, foto Renata Dvořáková

Děti z 5.C při workshopu v Centru dětské knihy, foto Renata Dvořáková

výlet 5.c do pražského centra české dětské knihy

Dne 17. ledna jsme se v 7:40 sešli 
před školou (kdo chtěl, mohl počkat 
na zastávce autobusu), odkud jsme 
jeli do Prahy. Z tramvaje jsme vy-
stoupili na Výtoni a šli jsme do ka-
várny Terapie. V kavárně jsme si dali 
dortíky, a dokonce jsme měli svůj sa-
lonek! Pak už jsme šli do Centra čes-
ké dětské knihy na workshop s paní 
spisovatelkou Emmou Pecháčkovou. 

Místnost v centru je světlá, malin-
ká, kdyby nás bylo víc, tak bychom 
se tam ani nevešli. Byla tam spous-
ta knížek! 

Paní spisovatelka Emma  
Pecháčková vystudovala dějiny 
umění, věnuje se výstavám. Kromě 

toho napsala tři knížky. Nám pře-
četla úryvek ze svojí knížky Holub 
Kolumb. Holub Kolumb byl poštov-
ní holub, který procestoval celý svět. 
Jednou uslyšel hezký zpěv a letěl se 
podívat, kdo to tak hezky zpívá. Na 
balkoně seděla slavice ve zlaté klícce. 
Slavice patřila známé operní pěvkyni 
a také cestovala po celém světě. Ale 
létala v kleci a letadlem. Zamilova-
li se do sebe. Když za ní pak holub 
Kolumb zase jednou přiletěl, balkón 
byl prázdný! Kolumb se rozhodl, že 
ji najde, i kdyby měl znovu proces-
tovat celý svět. 

Z celého příběhu vyplynulo, že 
nestačí být krásný a zavřený ve zla-

té kleci, ale že všechno musíte zažít 
na vlastní kůži. 

To ale nebylo všechno! Paní spi-
sovatelka studovala v Číně a nauči-
la nás nějaké čínské znaky. Zkoušeli 
jsme je psát, učila nás i něco čín-
sky říct.

Cestou zpátky jsme u Vltavy kr-
mili holuby a pak jeli do školy. 

Výlet byl super!

Za 5.C sepsaly 
Nasťa Voytikhovska,

 Justý Dušková 
a Renča Kadlecová

Učitelská reBelie aneB roztančené devadesátky

Disco 90. let – téma školního  
plesu, něco, co si každý již-dávno-
-ne-teenager vybaví a řekne si – out-
fit zmáknu levou zadní, to mám 
přece doma! Chyba lávky, přátelé!

Když se odhlasovaly Devadesát-
ky, zdálo se, že příprava bude na-

prosto jednoduchá, neb džísku nebo 
tenisky máme ve skříni všichni. Při 
podrobném pátrání, co vlastně „teh-
dy“ frčelo, jsem zjistila, že moje dží-
nová bunda není plísňová, že dží-
ny s vysokým pasem a roztrhanými 
koleny nemají ani moje děti, že ne-

onové je jen synovo funkční tíl-
ko na fotbal a že koženou sukni už 
vyhodila i maminka, které hrozně 
slušela. Tehdy. Tři měsíce dopředu 
jsem znala téma a den před plesem 
jsem ze zoufalství vběhla do obcho-
du, který považuji za semeniště vě-

M Š  A  ZŠ  OT Y  PAV L A  B U ŠT Ě H R A D
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cí, které by si na sebe rozumný člo-
věk neoblékl, s jasnou vizí… o 40 
minut později jsem po vyzkoušení 
čtyř de facto stejných černých šatů 
s flitry koupila s pocitem naprosté-
ho selhání prachobyčejné neonově 
růžové tričko a smířila se s faktem, 
že to je nad mé stylistické síly.

Pátek 9. února, den D – hned 
u vchodu do sokolovny bylo jasné, 
že nadhled a nadsázka není učitel-
ským ani neučitelským cizí. Roztr-
haný denim, neonové a veselé bar-
vy, flitry, trička s velkými nápisy 
nebo obrázky populárních sku-
pin, přiléhavé krátké topy, oversi-
ze bundy, fialová saka, lacláče, ko-
žené a džínové minisukně, elasťáky 
a barevné silonky, tenisky a bo-
ty na platformě, výrazné plasto-
vé brýle všelijakých tvarů a barev, 
sponky, skřipce a čelenky, náram-
ky, výrazné náušnice, paruky à la 
Jarda, kudrny a objemné účesy – 
bez sloves by to šlo, bez lidí zapá-
lených pro věc, co si ze sebe umí 
udělat legraci, zcela jistě ne.

Původní moderátor, bohémský 
umělec, podlehl neduhu, jeho ne-
populární role se zhostil s noblesou 
Paľo Habera, do kratičkých džín-

sů oděný ředitel, který za podpo-
ry zlatavé kolegyně odšpuntoval 
večer a uvedl první překvapení – 
Vítka Nováka, mladého saxofonis-
tu. Po talentovaném muzikantovi 
ovládla pódium kapela Rock and 
roll band FIDO a chladnou pone-
chala pouze štětinatou hlavní cenu 
plesu. Kdo měl drobné po kapsách, 
podlehl hazardu a zakoupil neje-
den lístek do tomboly. Taneční vy-
stoupení dvou nadaných slečen vy-
střídaly soutěže pro páry (ne nutně 
různého pohlaví) a o půlnoci na-
stoupil učitelský sbor v plné polní 
a předvedl sérii dobových taneč-
ních kreací – je hezké být součás-
tí školy, která se ve správnou chví-
li nebere vážně.

Bujará zábava pomalu končila 
a disco koule ještě odrážely rozra-
dostněné tváře, když se generace, 
která znala všechny devadesátkové 
hity nazpaměť a i po třiceti letech 
je dokázala zazpívat (a Macarenu 
zatančit), rozcházela do teplé deš-
tivé únorové noci. Těšíme se, co 
vymyslíte za rok!

     
     

Ivana Müllerová
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spolek BUštěhrad soBě v roce 2023

V únoru 2023 spolek Buštěhrad 
uspořádal již tradiční 21. maso-
pustní průvod (11. února), kterého 
se zúčastnilo více než 350 návštěv-
níků, ve stejný den se v podvečer 
konalo v Sýpce oblíbené posezení 
u cimbálu. 

kokedama: japonské Umění v klUBU zahrádkářů

V nedávné době se opět po zimní 
pauze sešli zahrádkáři a vzali si za 
své nemalý úkol – vytvoření koke-
dam. Tato nová forma zahradního 
umění získává na popularitě díky 
své jednoduchosti a eleganci. Ko-
kedama, což v překladu znamená 
„mechová koule“, je forma bonsaje, 
kde je rostlina pěstována bez kvě-

tináče a místo toho je její kořeno-
vý systém obalován speciální směsí 
substrátu a mechového balotu. Ta-
to jedinečná prezentace rostliny vy-
tváří dojem, že rostlina roste přímo 
z koule půdy, čímž dodává každé-
mu prostoru, kam se zavěsí, neza-
měnitelné kouzlo.

Naše zahrádkářka Lenka si peč-
livě nastudovala výrobu i potřebné 
materiály a vše s velkou profesiona-
litou předala ostatním. Díky Len-
čině pečlivé přípravě a perfektnímu 
vedení se členové klubu zahrádká-
řů brzy stali majiteli svých vlast-
ních kokedam.

VG

Zahrádkáři a jejich výtvory, foto VG

Měli jsme vzácnou návštěvu! Foto J. Kasalický

Vyráběli i nejmenší, foto VG

S P O L K Y,  P Ř Í S P Ě V KOV É  O R G A N I Z AC E  M Ě STA
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V roce 2023 jsme si připomněli 50 
let od smrti Oty Pavla (31. 3. 1973), 
a to hned třemi přednáškami Ivony 
Kasalické, které se konaly v dubnu 
ve Šmidingerově knihovně ve Stra-
konicích (zde byla přednáška dopl-
něna výstavou o Otovi Pavlovi, kte-
rou jsem připravila pro Středočeskou 
vědeckou knihovnu v Kladně a která 
od r. 2019 putuje po různých místech 
naší republiky) a v Komunitním cen-
tru Vlna v Ďáblicích, v říjnu se kona-
la přednáška v zámeckém sále v Buš-
těhradě. Na všechna tři místa přišlo 
velké množství hostů, kteří se chtě-
li dozvědět o spisovateli co nejvíce. 

Buštěhradské muzeum Oty Pavla 
bylo v roce 2023 otevřeno od břez-
na do listopadu a navštívilo ho 405 
návštěvníků, včetně 6 výprav žáků 
a studentů. Vzhledem k poklesu po-
čtu návštěvníků především z oblas-
ti školních zájezdů se budeme snažit 
v letošním roce zaměřovat na cí-
lenou propagaci muzea ve školách 
v okolí. 

Pro zajímavost uvádím, že od ote-
vření v březnu 2002 do konce roku 
2023 navštívilo muzeum více než 
19 500 zájemců o Otu Pavla, a tak 
je docela možné, že v roce 2024 při-
vítáme jubilejního návštěvníka.

Co nás čeká v roce 2024?
Letos již dvě plánované tradiční akce 
spolku proběhly – masopustní prů-
vod a posezení u cimbálu, které by-
ly hojně navštívené. Dále se budeme 
starat o provoz a fungování Stezky 
historií Buštěhradu i o kompletní 
provoz muzea, kde bude letos pro-
vádět pozměněná sestava průvodkyň 
– paní Marie Kašáková, paní Irena 
Dvaliová a nově paní Jana Kopičová. 

Já osobně se budu velmi intenziv-
ně (společně s Ústavem pro českou 
literaturu AV ČR) věnovat dlouho-
dobému projektu – zpracování bibli-
ografie Oty Pavla a také postupnému 
promýšlení expozice muzea v mož-
ném budoucím prostoru v zámku. 

Rýsuje se také širší spolupráce s dět-
mi Arnošta Lustiga, tak se nechme 
překvapit!

Muzeum po zimní přestávce ote-
vírá první březnový víkend – přijď-
te, těšíme se na vás!

Ivona Kasalická, 
Spolek Buštěhrad sobě

Měli jsme vzácnou návštěvu! Foto J. Kasalický

    Zápis v pamětní knize: 
„Rád bych byl při začátku NOVÝ ÉRY – OTA a ARNOŠT – MILENEČKOVÉ V TOM NEJLEP-

ŠÍM SLOVA SMYSLU! Bejt na dohled od domku, kde se Ota i jeho bráchové narodili a v ulici 
Oty Pavla – slintám blahem! Děkuju za tu příležitost – hledám bryndáček!“

Pepi Lustig, 10. 2. 2024

OTEVÍRACÍ HODINY 
MUZEA v roce 2024:
Březen:   
soboty a neděle: 10–16 hodin
Duben–říjen:  
soboty a neděle: 10–17 hodin 
Listopad:   
soboty a neděle: 10–16 hodin 
Prosinec–únor:  
zavřeno (návštěvy ve všední 
dny i víkendy na objednání)

Mimo víkendové otevírací 
hodiny je možné dojednat 
návštěvu ve všední dny pro 
skupiny min. 10 návštěvníků 
na tel. čísle 732 912 681,  
732 912 332 nebo na mailu: 
infoline@bustehrad.cz. 
www.bustehrad.cz
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masopUst 2024
Spolek Buštěhrad Sobě uspořá-

dal v sobotu 10. 2. 2024 již 22. roč-
ník masopustního průvodu. Opět se 
jednalo o akci, které byla primárně 
organizovaná jako dětský masopust, 
a především pro děti, ale i jejich do-
spělý doprovod s tím bylo spojeno 
občerstvení na čtyřech zastávkách. 
Na nich se podával čaj, drobné po-
chutiny, a především čerstvé koblihy, 
které sponzorsky opět dodala firma 
Backaldrin. 

Pro dospělé účastníky připravil 
malý dárek Únětický pivovar, sou-
dek jejich nefiltrované desítky, kte-
ré vezla a čepovala smečka lištiček.  

Závěrečná část s pohoštěním se ko-
nala na prostranství před vinoté-
kou Sýpka, kde si děti opekly zdar-
ma rozdávané buřtíky. 

Pro další účastníky zajistila Sýp-
ka Buštěhrad občerstvení z udírny, 
šunku, klobásy a špekáčky. 

Celkový počet účastníků průvodu 
odhadujeme na cca 450 osob, což je 
účast dosud nejvyšší z našich dosud 
organizovaných masopustních akcí. 
Celý průvod obohatilo velké množ-
ství krásných masek, jak dětských, 
tak i dospěláckých.

Večerní masopustní veselice 
s cimbálovkou, která se konala v so-
botu 10. 2. večer ve vinotéce Sýpka, 

se též povedla. Kapacita sálu opět 
nestačila a na mnohé nezbylo mís-
to k sezení. Cimbálová muzika by-
la opět jedinečná a ti z návštěvníků, 
kteří mají tuto hudbu rádi, si ji opět 
velmi užili, včetně tance. 

Za spolek Buštěhrad Sobě všem 
moc děkujeme za účast.

Zdeněk Malý, 
předseda výboru spolku
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Foto Monika Žitníková a Vladimír Rekl
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ryBáři Bilancovali a plánovali na výroční členské schůzi

Rok se s rokem sešel a 10. úno-
ra se členové Rybářského spolku 
Buštěhrad sešli na výroční členské 
schůzi, kde kromě obvyklých čin-
ností (např. schvalování programu 
schůze, zapisovatele, ověřovatelů 
zápisu a dalších nezbytných úkonů) 
také bilancovali a plánovali.

Veřejnost možná bude zajímat, že 
spolek má nyní 41 členů. Do spol-
ku bylo přijato 7 nových členů. Tím 
se výrazně snížil věkový průměr.

Tak jako každý rok rybáři zorga-
nizovali celou řadu akcí pro veřej-
nost. Jednalo se o chytání pro veřej-
nost, dětské rybářské závody a Den 
otců. Tady je nutné vyjádřit podě-
kování Zastupitelstvu města Buště-
hrad, které finančně náročné akce 
(dětské závody a Den otců) podpo-
řily dotací. Dotace byly použity na 
zakoupení občerstvení a cen.

Nedílnou součástí činnosti členů 
rybářského spolku je účast na bri-
gádách, které výbor spolku organi-
zuje. Výčet všech činností je dlou-
hý, jedná se například o podzimní 
hrabání listí, účast na akcích po-
řádaných spolkem, údržba zeleně 
okolo rybníků, čistění potoka a kr-
mení ryb. Důležité je čištění česel 
na stavidle, aby byl zachován odtok 
z rybníka. Každý člen měl v loň-
ském roce povinnost odpracovat 
minimálně 10 brigádnických ho-
din. Celkem bylo odpracováno 539 

hodin, což představuje průměr 13 h 
30 min na člena. Část rybářů splní 
stanovený počet hodin a další ne-
hlásí, takže odpracovaných hodin 
je mnohem víc.

V  rybníkách chováme kapry, 
a v menší míře amury, líny, štiky, 
candáty a úhoře. Najdete tam i per-
líny, cejny a karasy. Z členských pří-
spěvků rybáři kupují ryby do ryb-
níků a krmení na přikrmování ryb.

Čtenáře určitě budou zajímat 
úlovky. Rybáři si ponechali 63 kap-
rů o průměrné hmotnosti 2,4 kg a 1 
(slovy jeden) amur bílý o délce 75 
cm. Z toho vyplývá, že průměrně 
si každý rybář ponechal 1,6 ks kap-
ra, tedy 3,8 kg. Pro mnohé čtená-
ře jsou to čísla taková divná až ne-
pochopitelná, když si každý rybář 
mohl ponechat 15 kaprů. Vysvětle-
ní je jednoduché, pro hodně rybá-
řů je chytání ryb sportovní zálibou 
a ulovené ryby vracejí vodě, chytají 
ryby metodou „chyť a pusť“. 

Co bude dál?
Rybáři se samozřejmě zabývali i plá-
nem činnosti na letošní rok. Činnost 
spolku výrazně ovlivní rekonstruk-
ce stavidla na spodním rybníku. Re-
konstrukce stavidla začne výlovem 
rybníka 23.3.24 a bude ukončena na-
puštěním rybníka. Celková doba re-
konstrukce stavidla a napouštění ryb-
níka se odhaduje na několik měsíců.

Vzhledem k tomu, že stavidlo je 
v havarijním stavu, nelze jeho re-
konstrukci dále odkládat a rybáři se 
budou na této akci aktivně podílet 
formou brigád. Především se jedná 
o účast na výlovu rybníka. Dalšími 
aktivitami bude pomoc související 
s čištěním břehů a jejich zpevňová-
ním a odstraňování nežádoucích 
předmětů v rybníku. Těchto čin-
ností bude celá řada a nelze všech-
ny vyjmenovat. 

Samozřejmě, že v prázdném ryb-
níku nelze ryby lovit. Po výlovu 
bude část ryb přemístěná do hor-
ního rybníka a ostatní budou pro-
dané. Peníze získané prodejem ryb 
budou využity při nákupu ryb pro 
nové zarybnění spodního rybníka 
po ukončení rekonstrukce stavidla 
a rybník bude opět napuštěný.

Bohužel, rekonstrukce ovlivní 
i akce pořádané rybářským spol-
kem. V letošním roce bude zrušen 
Den otců a veřejné chytání. Dětský 
rybářský den se sice bude konat, ale 
počet účastníků bude omezený na 
celkový počet 30 dětí. Zápis bude 
prováděn do naplnění stanovené-
ho počtu účastníků. 

Sednout si k vodě a ulovit něja-
kou rybu je pro rybáře odměnou 
za to, co vše dělají kolem rybníků.

Ladislav Keller

jak pelíšek oslavil a ještě oslaví 20 let od svého vznikU

Rodinné centrum Buštěhradský 
pelíšek, z. s., tak zní celý název našeho 
místního spolku, který však nejspíš 
znáte pod jeho zkráceným názvem 
Pelíšek. Na konci letošního ledna 
tomu bylo již 20 let od chvíle, kdy  
v Buštěhradu místo pro setkávání ro-
din vzniklo. Historie Pelíšku sahá až 
do roku 2003 a stejně jako u ostatních 

podobných uskupení za ním stojí ma-
minky, které chtěly svoji mateřskou 
a rodičovskou dovolenou trávit po-
spolu, aktivněji, jinak. Svůj oficiální 
statut však získal právě až 30. ledna 
2004, kdy došlo k registraci občan-
ského sdružení Mateřské centrum 
Buštěhradský pelíšek. Svůj dnešní ná-
zev i právní formu má od roku 2012. 

30. leden 2024 byl tedy dnem, 
kdy Pelíšek oslavil své narozeni-
ny. Protože bychom mu přáli, aby 
byl nadále moderní a cool a aby 
držel krok s dobou, přinesli jsme 
mu k narozeninám nový vzhled 
– a to formou nového loga, webo-
vých stránek, ale i úpravy samot-
ných prostor Pelíšku. 
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Nové logo má sice jednoduchou 
formu, ale jasné poselství – symbo-
lizuje totiž rodinu. Tím chceme dát 
jasně najevo, že Pelíšek není jenom 
obyčejná herna, kam si děti přijdou 
pohrát a maminky vypít kávu. Pod 
naším současným vedením se již 
dva roky snažíme, aby to v Pelíšku 
pořád žilo, aby měl dveře co nej-
častěji otevřené. A hlavně aby pro-
gram, který se v něm koná, nebyl je-
nom prvoplánovou zábavou pro děti 
(či rodiče s dětmi), ale aby byl tím 
místem, kam rády chodí celé rodi-
ny trávit svůj čas smysluplně. Je to 
prostor pro sdílení radostí i staros-
tí, rozvoj dětí i rodičů, vzdělávání, 
posilování pozitivního vztahu ke 
zdravému životnímu stylu, přírodě 
apod. Zároveň se také snažíme, aby 
Pelíšek nabízel i možnost seberea-
lizace těm rodičům, kteří se na je-
ho chodu chtějí podílet. Pelíšek te-
dy není jenom pro děti, Pelíšek je 
útočištěm pro všechny rodiny.

Společně s novým logem došlo 
i k tvorbě nových webových strá-
nek www.rcpelisek.cz. Věříme, že 
kromě jejich barevnosti a veselosti 
oceníte hlavně jejich přehlednost 
a obsahovou náplň. Samotné pro-
story Pelíšku také v lednu a úno-

ru letošního roku prošly 
proměnou. Zakoupili 
jsme nové dětské stoleč-
ky a židličky, proběhla 
výmalba prostor a s tím 
souvisel i nákup nového 
nábytku a určitá změ-

na vnitřního uspořádání. Nemáme 
rozhodně ještě hotovo a prostor se 
bude postupně zkrášlovat, napří-
klad výrobky dětí, ale všechno má 
svůj čas a ten je někdy nedostatko-
vým zbožím.

Oficiální oslavy tohoto krásné-
ho výročí proběhnou až později, 
přesněji na Den dětí 1. června v od-
poledních hodinách. I tam máme 
– tentokrát hlavně pro děti – při-
praveno překvapení, ale to si za-
tím ještě necháme pro sebe. Bude-
me moc rádi, když kromě oslavy 
Mezinárodního dne dětí přijdete 
v tento den oslavit i 20. výročí vzni-
ku Pelíšku.

Na závěr mi dovolte osobní po-
známku. Žádná z výše uvedených 
změn neznamená změnu podstaty 
samotného Pelíšku. Ten zůstává stále 
stejný. A víte proč? Pelíšek totiž vždy 
dělali lidé, kteří byli a stále jsou ochot-
ní věnovat spoustu času a energie do 
toho, aby rodiny, se kterými žijí ve 
stejném městě, měly společné místo, 
kam v tom krásném, ale leckdy ná-
ročném období rodičovství chodit. 
Vzhledem k tomu, že ani já, ani nejdů-
ležitější osoba v Pelíšku Katka Burget 
(naše koordinátorka) nepatříme mezi  
buštěhradské starousedlíky a v Buště-
hradu bydlíme poměrně krátce, tak 

nám chybí – některými kritizova-
né – povědomí, jak se „to“ v Pelíšku 
dělalo dřív. Žádným z našich kroků 
však rozhodně nechceme zpochyb-
ňovat kohokoliv před námi. Každý, 
kdo prošel Pelíškem a aktivně se za-
pojoval do jeho chodu, do něj vtiskl 
něco ze sebe. Každý bývalý aktivní 
člen si zaslouží veliký dík za to, co 
pro Pelíšek udělal. A stejně tak si 
myslím, že si každý, kdo chce nadále 
Pelíšek udržet v chodu – a to jsme 
nyní my – zaslouží možnost dělat 
změny, které dělá podle svého nej-
lepšího vědomí. Kdo nic nedělá, nic 
nezkazí… děkuji všem za podporu 
nás i Pelíšku a těším se, až naroze-
niny společně oslavíme za krásné-
ho slunečného počasí!

Zuzana Jonášová

Nové logo Pelíšku

Pelíšek prošel vnitřní proměnou, foto 
Kateřina Burget, koláž Pavla Kubíková 

Společné tvoření na Karnevalu pro nejmenší 
(již v upravené herně), foto Kateřina Burget
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Ž I J Í  M E Z I  N Á M I

sk BUštěhrad – fotBal

Buštěhradské áčko začalo zim-
ní přípravu na konci ledna, jednou 
týdně tělocvična a jednou týdně vý-
běh plus umělá tráva v Lidicích. To-
to byla jen příprava na hlavní část 
zimního tréninku na soustředění 
v Tanvaldu. Odjelo se v hojném po-
čtu sedmnácti fotbalistů. Čtyři dni 
intenzivního třífázového tréninku, 

navíc některé dny se čtvrtou fází 
posilováním břicha, všichni borci 
zdatně zvládli. Bylo to sice s pře-
máháním a s bolestmi svalstva, ale 
o to nám šlo. Ze soustředění budou 
hráči čerpat celé jaro a doufám, že 
se pozitivně projeví. Tréninky po-
kračují dvakrát týdně. Do přípra-
vy jsou také zařazena dvě přátel-

ská utkání. První mistrákem 23. 3. 
2024 doma proti Bratronicím začí-
náme jarní část soutěže a budeme 
se dál snažit udržet prvenství v čele 
tabulky. Těšíme se na naše fanouš-
ky a všechny srdečně zveme k prv-
nímu domácímu zápasu.

                           
 Za SKB Aleš Šturm

SK Buštěhrad na zimním soustředění v Tanvaldu

kanárek z BUštěhradU se stal mistrem repUBliky

Chovatel Josef Kotouč se se svý-
mi kanárky zúčastnil 88. Meziná-
rodní mistrovské soutěže ve zpěvu 
harckých kanárů 9.–14. ledna 2024 
v Třebíči. V soutěži jednotlivců se 
umístil na druhém místě, ale vzhle-
dem k tomu, že na prvním místě byl 
Jaroslav Choreň ze Slovenska, tak 

za Čechy byl Pepa první. I když jak 
on skromně dodává – mistrem re-
publiky se nestal on jako chovatel, 
ale právě ten kanárek, kterého nám  
přinesl v kleci na zámek ukázat a my 
ho pro vás vyfotili.

Ve výsledkové listině se hodnoti-
ly basové role, duté zvonky, píšťaly, 

hukoty, tlukoty, zvonky rolované, 
zvonky rovné, vodní túry, přednes… 
Pro laiky nepochopitelné, ale jsou to 
druhy kanárčího zpěvu, kterému je 
ale potřeba tyto ptáčky naučit, aby 
je předvedli, kdy je potřeba. Poro-
ta boduje kanárky anonymně pod 
číslem, a teprve na konci jednotlivé 
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soutěže se všichni dozvědí, čí kaná-
rek zvítězil, i další pořadí.

Pořadatelem byl Český svaz cho-
vatelů, ZO CHZK Canaria Praha. 

Další, 89. mezinárodní mistrovská 
soutěž se bude konat na Slovensku.

Blahopřejeme Pepovi Kotoučovi 
k úspěchu, za kterým je spousta je-

ho každodenní práce a trpělivosti, 
a přejeme mu hodně zdraví a štěstí 
v další chovatelské činnosti.

ZV

stará BUštěhradská škola

Podívejme se na historii domu  
č. p. 150, který býval starou školou. 
Stojí na Náměstí vedle pivovaru.

Na webových stránkách buště- 
hradské Základní školy a Mateřské 
školy Oty Pavla se můžeme 
dočíst zajímavosti z historie 
této budovy, která dnes slou-
ží jako obytný dům.

Buštěhradské děti navště-
vovaly až do roku 1690 ško-
lu v Lidicích, když však ta 
přestala z kapacitních důvo-
dů vyhovovat, bylo vzdělá-
vání provizorně řešeno pro-
nájmem místností v domech 
buckovských obyvatel.

V roce 1824 daroval vel-
kovévoda Toskánský Leo-
pold II. 2520 zlatých na po-
stavení školy v Buštěhradě, 
ale až v roce 1832 bylo dáno 
svolení k její stavbě, a to na 
místě u rybníka, kde budova 
staré školy dodnes stojí. Je-
jí stavba začala v roce 1833, 

o rok později byla dokončena, a prv-
ním učitelem zde byl Matěj Chmel.

Již v roce 1886 se z kapacitních 
důvodů začalo řešit rozšíření školy, 
které však bylo uznáno za nemož-

né, a proto bylo rozhodnuto o stavbě 
nové budovy, včetně letního cvičiš-
tě, školní zahrady a zkušebního po-
le. To je ale již historie jiné budovy.

Led

Kanárek z Buštěhradu, foto Hedvika Jarošová Diplom Josefa Kotouče za 2. místo v soutěži jednotlivců 
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sobota 9. 3. 2024 od 20:00 hodin v sokolovně

vstup ve společenském oděvu                                                                              vstupné 200 Kč

hraje skupina All Right Band
program: předtančení Karolíny Štechmilerové a Karla Kratiny,

vystoupení Buštěhradských Šťabajzen, bohatá tombola
rezervace a prodej vstupenek v Infocentru Buštěhrad, tel.: 312 278 020


